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摘　　要

審計部依我國憲法規定係歸屬於監察院，其主要責任在於監督國家財

政，查核國家各機關對財政資源之使用有無不當之情事。核其制度目的，係

為有效達成財政監督之功能。惟審計權之性質特殊，難以依傳統權力分立之

角度判斷其性質與歸屬。有認為其係屬於傳統三權分立制度外之第四權，亦

有論者以為審計機關係屬於實質意義之行政機關。本文自行政與政府審計之

特徵出發，並以財政監督法之體系分析審計機關是否為實質意義之行政機

關、審計行為是否可適用行政程序法之規定等。

關鍵詞：財政監督、財務行政、政府審計、權力分立
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A Study on the Nature of
Governmental Audit

Chun-Chieh Hwang & Ching-Yi Huang*

Abstract

According to the Constitution of our country, the auditing department is
under the jurisdiction of Control Yuan. The auditing department’s ultimate
liability is supervising the state finance, checking the use of financial resources of
every organ of the country. However, the nature of Governmental Audit is so
special that it is hard to judge its nature based on the traditional doctrine of
Separation-of-Powers.

In this study, the author took the general law science method and the
comparative law as the main research approach. In Addition, the author consulted
the research results of other science, such as the Public Administration and the
Audit.

The results in this project are expected to provide information for correlative
offices and academic community in order to make the auditing system fairer and
more efficient.

Keywords: Finance Supervision, Public Financial Administration, Governmental
Audit, Separation-of-Powers
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